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    جشنواره

ارائ�ه مجوز به موزي�ك ويدئويي ك�ه در آن 
ب�ه موض�وع مقاوم�ت و دفاع مق�دس ملت 
ايران توهين مي ش�ود همراه با تبليغ برخي 
موسسات آموزشي كه به طور علني موضوع 
حجاب در آنها الزامي ندارد و تكرار اين مسائل 
نشان مي دهد وزارت ارشاد تكاليف حاكميتي 
خ�ود را با غفل�ت يا تغاف�ل دنب�ال مي كند. 
حواش��ي و اتفاقات ناخوش��ايند نق��ض كننده 
قوانین مبنايي كش��ورمان از حجاب وعفاف تا 
محتواي ضد ملي برخي آثار به يك روند و پروسه 
تسلسل وار تبديل شده است. هنوز زمان زيادي 
از صحبت ه��اي برخي نماين��دگان مجلس در 
واكنش به اتفاقات تحت مديريت اين معاونت در 
حوزه تئاتر نگذشته كه غفلت هاي بعدي منجر به 
هنجارشكني هاي متعدد شده است و اخبار تلخ 
ديگري در حوزه هايي چون موسیقي و موسسات 

آموزشي به گوش مي رسد. 
  پاره سنگي براي معاونت هنري

چند روز پیش بود كه س��یدمجتبي حس��یني 
معاون ام��ور هن��ري وزارت فرهنگ و ارش��اد 
اسلامي در جلس��ه مديران و مشاوران معاونت 
با تأكید بر صیانت و حمايت از فضاي هنر گفت: 
»با توجه به ش��رايط كش��ور و می��زان اعتبار و 
بودجه كه پاس��خگوي ضرورت ه��ا و نیازهاي 
جامعه هنري نیست، معاونت امور هنري تلاش 
مي كند از فضاي هنر صیانت كند، الگوس��ازي 
كند، به اقتصاد هنر توجه كند و از س��وي ديگر 
مورد نقدهايي نیز قرار بگیرد. تعداد برنامه هاي 
هنري در حوزه هاي تئاتر، موسیقي و هنرهاي 
تجسمي بسیار گسترش يافته است، در مواردي 
كه ممكن است تئاتر يا نمايشگاهي اندكي مورد 
انتقاد باشد، فريادها بلند مي شود اما آن حجم 
از فعالیت ها و برنامه ها ديده نمي شود. بسیاري 
از مسائلي كه درباره اجراهاي موسیقي و تئاتر 
مطرح مي شود، به حواش��ي اجراها برمي گردد 
و مربوط به س��احت موس��یقي و وظايف دفتر 
موسیقي نیست اما باز هم وزارت فرهنگ و ارشاد 

اسلامي را مورد نقد قرار مي دهند.«
اما واقعیت تلخ اين است كه يا جناب معاون هنري 
از اتفاقات زيرمجموعه اش بي خبر است كه امري 
برخلاف شأن جايگاه معاون وزير است يا اينكه 
مي داند و سعي مي كند با تساهل يا تسامح از آنها 
عبور كند كه امري بعید به نظر مي رسد. محض 
اطلاع معاون محترم هنري ارشاد عرض مي شود 

كه به فاصل��ه اندكي پس از حواش��ي تئاترهاي 
لاكچري كه منجر به واكنش وزير ارشاد در فضاي 
مجازي گرديد، انتش��ار موزيك ويدئوي »پاره 
سنگ« مهدي يراحي و هجمه و تخريب برخي 
از المان ها و در هم شكستن خطوط قرمز جامعه 
تازه ترين شاهد مثال در مورد اتفاقات مشكوك 

در حوزه معاونت هنري ارشاد است. 
ابتدا مجید فروغي مدير روابط عمومي معاونت 
هنري در واكنش ب��ه اين كلیپ، اظه��ار كرد: 
»كلیپ منتش��ر شده »پاره س��نگ« در فضاي 
مجازي ب��ا كلیپي ك��ه دفتر موس��یقي وزارت 
فرهنگ و ارشاد اس��لامي مجوز داده، مغايرت 
دارد و تحريف شده اس��ت. همچنین بخشي از 
شعر منتشر شده در اين كلیپ، متفاوت با شعري 
است كه براي درخواست مجوز ارائه شده است، 
بنابراين كلیپ »پاره سنگ« آن چیزي نیست كه 
دفتر موسیقي وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي به 

آن مجوز داده و غیرمجاز است...«
  مي پذيرم شيطنت كردم 

پس از اقامه اين بهانه كه سابق بر اين در حوزه هاي 
س��ینما و تئاتر هم نمونه هاي مش��ابهي از آن را 
ديده ايم مهدي يراحي در خلال اجراي كنسرت 
شنبه شب خود و در پاسخ به اين موضوعات گفت: 
»در يكي دو روز گذشته خیلي از مخاطبان عزيز 
در اين باره از من مي پرسند كه من ترجیح دادم 
س��كوت كنم، البته از آنجا كه اين سكوت شايد 
حمل بر شوآف بشود كه اهلش نبودم و نیستم، 
ترجیح مي دهم توضیح دهم. چهارشنبه از دفتر 
موسیقي وزارت ارش��اد به ما زنگ زدند و تأكید 
كردند من و ش��ركت جام س��بز تا اطلاع ثانوي 
ممنوع الكار هستیم و بايد شنبه با حضور در دفتر 
موسیقي توضیح دهیم... البته خودم هم نمي دانم 
ممنوع الكار هستم يا نه؟ هرچند كار بدي نكردم 

كه ممنوعیت شامل حال من شود.«!
يراحي گفت: هم��ه ما درگیر جن��گ بوديم اما 

حال همه ما بعد از جنگ يكس��ان نبود. همه ما 
صدايمان به ي��ك اندازه قدرت ن��دارد. چندي 
پیش يك هنرمند كاري نژادپرستانه و ضدعرب 
را بدون مجوز بیرون داد اما چون مستقل نبود، 
وزارت ارشاد به سادگي از كنارش گذشت! من در 
اين مورد شیطنت كردم و هر تصمیمي كه ارشاد 

بگیرد، كاملًا مي پذيرم. 
اشاره يراحي احتمالاً به ترانه يكي از آثار محسن 
چاووشي اس��ت كه اتفاقاً درباره آن نیز بايد به 
بخش نظارتي معاونت هنري ارشاد و دفتر شعر 
موس��یقي اين وزارتخانه ايراد وارد كرد كه چرا 
درباره انتشار آن تسامح به خرج داده است. هر 
چند اين غفلت نمي تواند مستمسكي براي آن 
باشد كه خواننده اي ديگر با انگشت گذاردن بر 
قومیت خود در يك مصاحبه ترانه حاشیه سازش 
را توجیه كند. در واقع بي دقتي وزارت ارش��اد 
درباره مسائل قومیتي مي تواند به مسائلي از اين 

دست دامن بزند. 
  سياستگذاري و نظارت

در بین 32 س��رفصل اصلي كه به عنوان شرح 
وظايف معاونت هنري وزارت ارشاد در پورتال 
اين معاونت بارگذاري ش��ده، در سرفصل اول 
و دوم آن آم��ده اس��ت: »اول: سیاس��تگذاري 
در جهت شناس��اندن مباني، مظاهر و اهداف 
جمهوري اس��لامي با بهره گیري از وس��ايل و 
امكان��ات هن��ري در داخل و خارج از كش��ور. 
دوم: سیاس��تگذاري به منظور هدايت، رشد و 
توس��عه فعالیت هاي هنري در سطح جامعه.« 
متأسفانه تعدد و تكرر اتفاقات ساختارشكنانه 
و ناقض قانون از سوي برخي بخش ها كه تحت 
نظارت اين معاونت فعالی��ت مي كنند در حال 
زياد شدن است و به نظر مي رسد معاون هنري 
وزير ارشاد بايد در نظارت بر مؤسسات مختلف 
و نیز اعطاي مجوزهاي��ش دقت نظري و عملي 

بیشتري داشته باشد. 
  كلاس هاي آموزشي بدون حجاب 

يكي ديگر از اتفاقات عجی��ب ديگر اين روزها 
مربوط به تبلیغ��ات يك آموزش��گاه هنرهاي 
تجس��مي در فضاي مجازي اس��ت ك��ه بدون 
كمتري��ن نگران��ي چن��د عك��س از دختران 
بي حجاب در كنار پس��ران و م��ردان جوان به 
منظور معرفي و تبلیغ قرار داده ش��ده اس��ت. 
نكته قاب��ل توج��ه ماجرا ه��م اين اس��ت كه 
برگزاركنندگان اين كلاس ها ن��ه تنها ابايي از 
انجام اين كار ندارند كه حتي ب��ه راحتي با به 
اشتراك گذاشتن تصاوير و عكس هاي مربوط به 
اين دوره ها در فضاي مجازي، روي اين حركت 
غیرقانوني مانور مي دهند و از آن به عنوان يك 
مزيت مثبت در جهت تبلیغ استفاده مي كنند 
تا شما را به اين نتیجه برس��انند كه اگر تا قبل 
از اين، بي قانوني هاي مرسوم شكلي مخفیانه به 
خود داش��ته در حال حاضر به خاطر نبود هیچ 
نظارتي صورت علني به خودش پیدا كرده است! 
اما س��ؤال يا به عبارت ديگر ابهام اين اس��ت كه 
»چگونه اين دست از موسسات مي توانند در شهر 
تهران مجوز فعالیت بگیرند، در حالي كه به وضوح 
فعالیت هاي غیرقانوني دارند؟« آيا اين همه اتفاق 
خلاف قانون و ناقض مباحث ش��رعي به صورت 

اتفاقي در حال ازدياد و تكرار شدن هستند؟!

گزارش »جوان« درباره نظارت ضعيف وزارت ارشاد بر محتواي آثار هنري 

 معاونت هنري وزارت ارشاد 
تكليف »پاره سنگ« ها را مشخص كند

    محمدصادق عابديني
مهدي همايونفر، تهيه كننده سريال »مينو«، نمايش حضور 
زنان در جنگ تحميلي را محور ساخت اين سريال عنوان كرد. 
همايونفر در نشست سريال مینو، با اشاره به علاقه اش به سینماي 
دفاع مقدس، گفت: »من از ديرباز به ژانر دفاع مقدس علاقه دارم و 
سابقه نسبتا طولاني در اين حوزه دارم. دوس��ت داشتم يك درام 
عاشقانه درباره جنگ بس��ازيم. جنگ فضايي مردانه داشت و زنان 
به ندرت در آن حضور داشتند، تنها اس��تثنای آن به زمان هجوم 
ارتش بعث به خرمش��هر بازمي گردد.« وي ادامه داد: »در آن زمان 
هنوز خانم ها در شهر حضور داشتند. حادثه بزرگي كه در چند ماه 
ابتدايي جنگ رخ داد، اين بود كه بناي مردم بر تخلیه شهر نبود و 
تلاش مي كردند با امكانات محدود خود در مقابل هجوم ارتش بعث 
بايستند.« همايونفرتأكید كرد: »يكي از زيبايي هاي آن دوران حضور 
زنان در جنگ است كه دوشادوش مردان اسلحه به دست گرفتند و 
در مقابل ارتش بعث ايستادند. در بیمارستان ها نیز زنان حضور فعال 
و مؤثري داشتند. اين بهانه اي بود كه نقش برجسته زنان در سال هاي 

دفاع مقدس را محور كار قرار دهیم و سريال را بسازيم.«
وی در پاسخ به س��ؤالي درباره بودجه اين سريال تلويزيوني، با رد 
شايعه بودجه 10میلیارد توماني اين سريال، گفت: بودجه سريال 
مینو، بسیار كمتر از اين رقم و در 4 میلیارد و خرده اي بوده است. 
در اين نشست امیر مهدي پوروزيري كارگردان سريال »مینو« در 
مورد شكل گیري داستان اين سريال توضیح داد: »طرح اولیه مینو 
شبیه يك مستند بود و فضاي مستندگونه در آن پررنگ بود. پس 
از جلساتي كه با آقاي همايونفر داشتیم، به اين نتیجه رسیديم كه 

يك داستان عاشقانه با حضور خانواده ها و با محوريت انسان هايي 
كه كمتر به آنها پرداخته شده، باشد.« 

 پور وزيري در سؤالي پیرامون حجاب زنان در اين سريال، گفت: »ما 
در اين باره خط قرمزي نداشتیم. ما در جامعه اي زندگي مي كنیم 
كه چارچوب ها را مي شناسیم و بر همین اساس سريال را ساختیم. 
طبیعتاً تصوير واقعي ت��ر از مردم براي مخاطب باورپذيرتر اس��ت. 
دوست داشتم بازيگران ما با همان حجابي كه پشت صحنه داشتند، 
جلوي دوربین بازي كنند. به شخصه دوست ندارم با خطوط قرمزي 
كه برخي از آنها وجود ندارد خ��ودم را محدود كنم .« عباس غزالي، 
بازيگر سريال »مینو« نیز در اين نشست رسانه اي، درباره ايفاي نقش 
»رضا«، گفت: »از همان ابتدا كه فیلمنامه را خواندم داستان آن برايم 
جذاب آمد، چراكه قصه و عناصر آن بسیار تصويري بود و مي توانستم 
آن را در ذهنم تجسم كنم. من همواره در انتخاب نقش هايم وسواس 
دارم و دلیل گزيده كاري ام اين است كه دوست دارم كارهايي را انجام 

دهم كه مرا يك پله به جلو ببرد، مینو چنین ويژگي ای داشت.«

نگاهي به سريال »بانوي عمارت«

زنانه در درام و شاعرانه در ديالوگ
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دنيا بدن ها را فرسوده و آرزوها 
را تازه می كن�د، مرگ را نزديك 
را دور و دراز  و خواس�ته ها 
می سازد، كسی كه به آن دست 
يافت خسته می شود و آن كه به 

دنيا نرسيد، رنج می برد.

عضو هيئت انتخاب آثار جشنواره فيلم فجر مطرح كرد

شاهد تعداد بيشتري فيلم خوب در اين دوره خواهيم بود

   نويد پارسا
يكي از اعضاي هيئت انتخاب جش�نواره فيلم فجر گفت: در اين 
دوره شاهد تعداد بيشتري فيلم خوب خواهيم بود و احتمالاً شاهد 
گلايه هايي كه هميشه منتقدان و كارشناسان سينمايي به جشنواره 
داشتند و مثلاً مي گفتند تعداد فيلم هاي خوب در جشنواره كم است 
يا هيئت انتخاب فيلم هاي خوب را كنار گذاشته اند، نخواهيم بود. 
شاهرخ دولكو با بیان اينكه اثري نداش��تیم كه به خاطر موضوع و 
محتوا نتواند به جشنواره وارد شود، عنوان كرد: در عین حال درباره  
كیفیت فیلم ها قطعاً داوران، ش��رايط سختي را براي اهدای جايزه 
خواهند داش��ت. وي كه با ايس��نا گفت وگو مي كرد، ادامه داد: اگر 
هم در تولیدات يك ساله سینماي ايران فیلم هايي بودند كه از خط 
قرمزها عبور كرده باشند، خودشان درايت به خرج داده و اثرشان را به 
جشنواره ارائه ندادند يا احساس كردند شايد حواشي روي اكرانشان 
تاثیر بگذارد و در نهايت فیلم هايي كه به دس��ت ما رسید ممیزي 
عجیب و غريبي نداشتند كه به لحاظ مضمون و موضوع از جريان  

جشنواره كنار گذاشته ش��وند. او در بخش ديگري از اين گفت وگو 
مطرح كرد: هرساله با توجه به انتظار و شناختي كه از سینماي ايران 
داريم تقريبا مشخص است كه سطح آثار چگونه خواهد بود و به اين 
ترتیب هرساله با مقدار تغییر جزئي اي شاهد كم يا زياد شدن تعداد 
فیلم هاي خوب هستیم. به طور كلي در هر دوره اي ممكن است به 

تعداد آثار خوب اضافه شده يا از آن كم شود. 
دولكو گفت: با اين ح��ال در اين دوره ش��اهد تعداد بیش��تري فیلم 
خوب خواهیم بود و احتمالا ش��اهد گلايه هايي كه همیشه منتقدان 
و كارشناسان سینمايي به جش��نواره داشتند و مثلًا مي گفتند تعداد 
فیلم هاي خوب در جشنواره كم است يا هیئت انتخاب فیلم هاي خوب 
را كنار گذاشته اند، نخواهیم بود. به نظر مي رسد در اين دوره فیلم هايي 
كه خوب باشد و بتواند رضايت مخاطبان را جلب كند بیشتر از سال هاي 
قبل خواهد بود، از نظر من اين اتفاق بهتر از اين است كه تنها يك يا دو 
فیلم خوب وجود داشته باشد و بقیه متوسط يا ضعیف باشند زيرا در اين 

حالت رقابت جدي تري مي تواند بین آثار شكل بگیرد. 
اين عضو هیئت انتخاب با تأكید بر اينكه آثار مختلفي با مضامین 
گوناگون در جشنواره امس��ال وجود دارد، بیان كرد: فیلمسازان 
طبق درك و دريافتي كه از جهان اطرافشان دارند و مسائلي كه در 
زندگي روزمره با آن مواجه مي شوند، موضوعاتي را انتخاب كردند 
و به همین دلیل مضامین مختلفي در فیلم ها ديده مي ش��ود. در 
جشنواره امس��ال طبیعتا فیلم هايي با مضامین تكراري داريم اما 
زاويه ديد فیلمسازان متفاوت از هم است و همین، نوع روايت را تازه 
مي كند. قطعاً زاويه ديد، نگاه فیلمساز و همچنین خط داستاني 

مي تواند نگاه جديدي به فیلم ها بدهد.

   احمد سيماي عراقي
بانوي عم��ارت ابعاد گوناگون��ي دارد كه هر ك��دام نیاز به 
واكاوي و واپژوهي جداگانه دارد. داستان اين سريال شیوه 
زندگي يك شاهزاده قاجار است كه در دوره ناصري بدون 
لقب مانده )بهتر بگويیم بدون پس��ت و مقام( كه در دوره 
مظفرالدين شاه هم نمي تواند يا نمي خواهد عنوان و لقب 
دريافت كند و به نوعي مغضوب دربار اس��ت و براي حفظ 
هويت خود از يك بیگانه نزول مي كند )يادآور استقراض 
پادش��اهان قاجار(، در خانه خود جاس��وس دارد و درگیر 
يك فقره قتل مي شود. اينكه چطور صدا  و سیما فیلش ياد 
هندوستان يعني قاجار كرده خود محل بحث است. واقعاً 
كه تاريخ ايران ما عیار و جوانمرد كم ندارد كه حالا مجبور 

شده ايم از قاجار وام بگیريم. 
موضوع بعدي فراماس��ونري يا فراموش خانه است كه در 
اين اثر به آن اش��اره ش��ده اما گنگ اس��ت، چون به نظر 
مي رسد ش��ازده هم عضو تشكیلات اس��ت هم مغضوب. 
اصولا تش��كیلات فراماس��ونري و تأثیر آن بر سیاست و 
حكومت ه��اي قبلي ك��ه در فیلم به آن اهل س��ايه گفته 
مي شود بر كسي پوشیده نیس��ت اما نوع پرداخت در اين 
فیلم به جهت اينكه رويكرد آن يعني بس��ط و گس��ترش 
كامل يا نگاه اجمالي در نظر گرفته نش��ده، كامل نیست، 
البته بايد پذيرفت كه محدوديت هاي خاص درام در اين 
زمینه بي تأثیر نبوده اس��ت، چون پرداخ��ت بیش از حد 
تبديل به مستند مي شود و خروج موضوعي و گل درشت 

بودن اولین تركش آن است. 
نكته بعدي نگاه جنسیتي بیش از حد و به نوعي زنانگي 
فیلم اس��ت. به نوعي مي توان گفت ك��ه حكومت زنان 
در فیلم به مردان مي چربد. ب��ه واقع اين رويكرد آنقدر 
متبلور است كه پلان به پلان آن مؤيد اين موضوع است. 
به عنوان نمونه نشان دادن مجلس شادي زنان يا اعلام 
فهرس��ت جهاز عروس، حس��ادت زنانه و اقدام به قتل 
خواس��تگار از علاقه مرد به زن، خراف��ات خاص زنان و 
قاجاريه و صد البته پوشش زنان كه سعي كرده واقعي 
باشد، البته نشان دادن اباي خاص زنان قاجار از الزامات 

آثار تاريخي است. 
نوع ادبیات و ديالوگ ها در اين فیلم كه به زبان قاجار نزديك 
است از شاهكارهاي فیلم است منهاي معدودي از پلان ها. 
معلوم اس��ت كه به خوبي روي آن پژوهش صورت گرفته 
و گاهي آنقدر آهنگین و مسجع اس��ت كه تبديل به شعر 

مي شود و در اينجاست كه گاهي فرم به محتوا غلبه مي كند 
و موضوع فیلم در حاشیه قرار مي گیرد. 

 از نكات ديگر پرداخت بیش از حد به خرافات است كه در 
اقدام به قتل هوو صادق بود و بعد محقق ش��د واقعاً حمله 
ص��ورت گرفته نمايش دو ن��گاه و قضاوت بس��یار آبكي و 
سطحي قاضي و از آن بدتر ش��كنجه گاه نازيسم كه حتي 
دستور شاه را ناديده مي گیرد و فراماسونري با آن تشكیلات 
نمي تواند او را از میان بردارد از ديگر نكاتي است كه ممكن 
است براي مخاطب تا حدی اغراق آمیز به نظر برسد. برخي 
پلان هاي خش��ونت آمیز كه در آن شكنجه وجود دارد نیز 
از تیغ سانس��ور و ناظر پخ��ش در امان مانده اس��ت. يك 
كارگردان معروف گفته بود كه ما نمي توانیم چاقو را در يك 
مكان عمومي مثل مترو نشان دهیم، هم به دلیل مخالفت 
مديران مترو و هم تلويزيون اما خبر نداشت كه اين مسئله 

معیار و چارچوب مشخصي ندارد. 
در مجموع بي پروايي س��ريال در موضوع��ات گوناگون و 
در س��اختار دراماتیك آن وجود دارد. اين اث��ر در میانه 
راه موتورش روش��ن ش��د و علاقه مندان زيادي پیدا كرد 
و اين يك موقعیت ب��راي تلويزيون نیس��ت، چون گروه 
الف محسوب مي شود و دقیقه اي چند ده میلیون تومان 
به بالا براي آن هزينه پرداخت ش��ده است. بانوي عمارت 
كارگردان قوي ای دارد اما گاهي راه را به اشتباه رفته است. 
در مجموع به نظر مي رسد دوران اين نوع فیلمسازي خیلي 
وقت است كه گذشته و نمي توان كاستي هاي تلويزيون را 
با اين روش جبران كرد. در واقع تلويزيون س��عي دارد با 
ساخت آثار فاخر به غناي محتوا بیفزايد و اگر نگاه منصفانه 
به اثر داشته باشیم مي توان نمره متوسط به آن داد، البته 
برخي آثار سیما حكايت خرج كردن چندصد تن طلا براي 

نشان دادن چند گرم طلاست.

تهيه كننده سريال دفاع  مقدسي »مينو«: 

نقش برجسته زنان در دفاع مقدس محور سريال مينو بود  كالاي فرهنگي
فرصت ارتباط با جهان را برقرار مي كند

وزير ارشاد در جش�نواره جايزه فيروزه با بيان اينكه در آستانه چهلمين 
س�الگرد پيروزي انقلاب اس�لامي هس�تيم، گف�ت: مقام  معظ�م رهبري 
امس�ال را با عنوان س�ال »حماي�ت از كالاي ايراني« معرف�ي كرده اند و 
اس�تفاده از كالاي ايراني يكي از موارد لازم براي تحقق اين ش�عار است. 
وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي در آيین پاياني چهارمین جشنواره جايزه فیروزه 
با بیان اينكه در آس��تانه چهلمین س��الگرد پیروزي انقلاب اس��لامي هستیم، 
گفت: مقام  معظم رهبري امسال را با عنوان س��ال »حمايت از كالاي ايراني« 
معرفي كرده اند و اس��تفاده از كالاي ايراني يكي از موارد لازم براي تحقق اين 

شعار است. 
سیدعباس صالحي با تأكید بر اين مطلب افزود: كالاي ايراني با دو تفسیر برداشت 
مي شود، در تفسیر عام كالايي كه در ايران تولید مي شود و حمايت از اين بخش 
بسیار مهم اس��ت، زيرا از يك سو با اشتغال مرتبط اس��ت و از سوي ديگر رونق 

اقتصادي را ايجاد مي كند و درآمد ملي را بالا مي برد. 
وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي تأكید كرد: اس��تفاده از كالاي ايراني امنیت ملي 
را افزايش مي دهد، از اين رو حمايت از آن بسیار مهم است. صالحي يادآور شد: 
در تفسیر ديگر كالاي ايراني با روح ايراني خلق مي شود. اعتقاد ما بر اين است 
كه روح ايراني در طول تاريخ هزاران ساله ممتد بوده است، اين روح خود را در 
كالاهاي ايراني هم نشان داده و در واقع روح ايراني تركیبي از لطافت و ظرافت به 
همراه صلابت است. وي خاطرنشان كرد: برخي ملت ها كالاهاي سخت مي سازند 
اما ايراني روح صلابت و ظرافت را در كالاهاي خود عجین دارد، بنابراين ايراني 

همیشه كالايي ظريف اما محكم ساخته است.

یـراحی با اشـاره تلــویحـی 
ــار  ــي از آث ــه یك ــه تـران ب
ــي: مـن در  محـسن چـاووش
ــيطـنت كـردم  ــورد ش این م
ــاد  ــي كه ارش ــر تصميم و ه
بگيــرد، كـامـلا  مـي پـذیـرم

پاسخ فجر به انتقادات داوودنژاد
در پي انتق�اد عليرضا داوودن�ژاد از جش�نواره فيلم فجر 
درب�اره راه پيدا نك�ردن فيلم »مصائب ش�يرين 2« به اين 
جش�نواره، دبيرخانه فيلم فجر، توضيحات�ي را ارائه داد. 
 سیمون س��یمونیان مدير دبیرخانه سي و هفتمین جشنواره 
فیلم فجر، با تأكید بر اينكه ارتباط دبیرخانه فجر و فیلمسازان 
بر مبناي همدلي و تعامل شكل گرفته است، گفت: طي تماس 
تلفني، آقاي داوودنژاد فرمودند گرفتار تولید هس��تند و اعلام 
كردند مايل هستند فیلم را به جشنواره ارائه دهند و دبیرخانه 
نیز نام اين فیلم را در فهرست متقاضیان حضور در جشنواره به 
هیئت انتخاب ارائه كرد. طي تماس تلفني به آقاي داوودنژاد 
زمانبندي و آخري��ن مهلت بازبیني توس��ط هیئت انتخاب را 
به اطلاع ايشان رس��اندم و چند روز مانده به پايان كار هیئت 
انتخاب، در آخرين تماس تلفني متوجه ش��دم كه ايشان در 
فرودگاه مشغول فیلمبرداري هستند و فرمودند راش ها هنوز 
قابل ارائه به هیئت انتخاب نیس��ت و اينجانب بر پايان مهلت 

بازبیني تأكید كردم. 
س��یمونیان با بیان اينكه بار ديگر با داوودنژاد تماس گرفته اما 
وي بر تدوين نش��دن فیلم و ادامه فیلمبرداري تأكید داش��ته 
است، گفت: دبیرخانه جشنواره با قطعیت تمام به جناب آقاي 
داوودنژاد اطمینان مي دهد، هیچ تماس��ي، اضافه تر از آنچه با 

ايشان داشته ايم با هیچ فیلمسازي برقرار نشده است. 
...........................................................................................................

يك بازيگر ديگر هم مجري شد
در ادام�ه حض�ور بازيگران س�ينما ب�ه عن�وان مجري در 
برنامه ه�اي تلويزيوني، س�ام نوري ب�راي اج�راي اولين 
مسابقه ش�بكه ايران كالا با نام »ايرونيجات« انتخاب شد. 
»ايرونیج��ات« به كارگردان��ى رضا مهرانف��ر و تهیه كنندگى 
سیدحسین هاديان فر اين روزها در مرحله پیش تولید قرار دارد 

و حضور سام نوري به عنوان مجري در آن قطعي شده است. 
»ايرونیج��ات« رقابتي ب��راي تعیین قیمت واقع��ي كالاهاي 
مختلف اس��ت و ش��امل بخش ها و مراحل مختلف و مهیجى 
خواهد ب��ود كه علاوه بر ش��ركت كنندگان داخل اس��توديو، 

بینندگان را نیز درگیر مي كند. 
س��ام نوري آخرين بار در تلويزيون س��ري دوم سريال »ديوار 
به ديوار« را روي آنتن داش��ت و پیش از آن نیز در نقش وكیل 
خاندان ديوان سالار در »ش��هرزاد3« نقش آفريني كرده بود. 
او چندين همكاري با مهران مديري نی��ز در آثاري چون »در 
حاشیه«، »عطس��ه«، »ش��وخي كردم«، »قهوه تلخ« و »مرد 

دوهزارچهره« داشته است. 
...........................................................................................................

»درخت زيباي من« در راديو نمايش
دوش�نبه 17دي ماه، نمايش راديويي »درخت زيباي من« 
از راديو نمايش پخش مي شود. اين نمايش را ليدا شيرمرد 
نوش�ته كه داس�تاني روانش�ناختي دارد و داس�تان يك 
پسربچه باهوش و با استعداد شش ساله را روايت مي كند. 
اين س��ريال راديويي با هنرمندي مینو جبارزاده در نقش پسر 
بچه شش ساله و هنرمنداني چون فريبا طاهري، مجید سهرابي، 
محمد رضا علي، شیما جان قربان، ماندانا اصلاني، امیر عباس 
توفیقي و محمد آقا محمدي به تازگ��ي در اداره كل هنرهاي 

نمايشي راديو تهیه و تولید شده است.
...........................................................................................................

يك كارگردان از فجر كنار كشيد 
كارگ�ردان فيل�م تش�ريح ك�ه ق�رار ب�ود در بخ�ش 
فيلم كوت�اه جش�نواره فيلم فج�ر حاضر ش�ود، انصراف 
خ�ود را از حض�ور در اي�ن جش�نواره اع�لام ك�رد. 
سیاوش شهابي كارگردان فیلم »تشريح« كه يكي از فیلم هاي 
كوتاه معرفي شده به دبیرخانه س��ي و هفتمین جشنواره ملي 
فیلم فجر براي شركت در بخش مس��ابقه فیلم كوتاه است در 
اعتراض به عملكرد انجمن صنفي فیلم كوتاه از حضور فیلمش 

در بخش مسابقه جشنواره ملي فیلم فجر انصراف داد. 
...........................................................................................................

راه اندازي استوديوي آموزش زبان فارسي 
در بنياد سعدي

بنياد س�عدي در راس�تاي بهره مندي از فناوري  هاي نوين 
در امر آموزش و گسترش زبان فارس�ي به صورت برخط و 
در فضاي مجازي، اس�توديوي كوچكي در ساختمان بنياد 
راه اندازي ك�رد تا با اس�تفاده از فناوري ه�اي روز دنيا، به 
آموزش و گسترش زبان فارس�ي در جهان سرعت بخشد. 
در اين مراسم غلامعلي حدادعادل، رئیس بنیاد سعدي اظهار 
كرد: امروز استوديوي كوچك در بنیاد سعدي براي ضبط انواع 
برنامه هايي كه به آموزش زبان فارسي كمك مي كند، افتتاح 
مي شود و خدا را شكر مي كنم كه به ما توفیق داد با راه اندازي 
اين اس��توديو گامي در مس��یر آموزش زبان فارسي به پیش 
برداريم. وي ضم��ن قدرداني از همكاراني كه با هزينه بس��یار 
حداقلي در ايجاد اين اس��توديو تلاش كردند، اظهار امیدواري 
كرد با اين ابزار سودمند، آموزش زبان فارسي در جهان سرعت 

و گسترش بیشتري پیدا كند.

محمد  صادقي     ديده بان


